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Buschman Éva

A BERGENDy EGyÜTTES EGyKORI VOKALISTÁJA

Interjú Andrea Ballarddal

Jászberényben „a Mészáros ikreknek” hívták őket, nyaranta szépen lebarnultak, sokat 
bicikliztek, csinosak voltak és mindemellett gyönyörű hangjuk volt. A fővárosi Országos 
Szórakoztatózenei Központban (OSZK) a záróvizsgájuk letételekor megjelent a Bergendy 
Együttes frontembere. Azzal a szándékkal lépett be a stúdióba, hogy az ottani kollégák 
segítségét kérje. Vokalista lányt keresett a csapatába, és nem is gondolta, hogy egyszerre 
kettőt is kap. Ők voltak a „Mészáros lányok, a Mészáros ikrek.” A szerencsés találkozást 
több éven át tartó közös munka, éneklés követte az együttesben. Mindketten jászberényi 
kötődésűek. Egyikük, Andrea – aki ma férje után Andrea Ballardként használja a nevét – a 
nyáron Jászberénybe látogatott egy családi összejövetelre. Ezt megelőzően találkoztam 
vele, és készségesen állt rendelkezésemre. Beszélgettünk, sok élményt, érzést megosztott 
velem az életéről és a „Bergendy-s” évekről…

– Szeretném, ha beszélnénk kicsit a családjáról, a jászberényi kötődésről!

– Jászberény mindig is fontos pont volt az éltemben. Itt nőttem fel. Utána elkerültem 
óvónőképzőbe. Az ikertestvéremmel – egypetéjű ikrek vagyunk – óvónőként dolgoztunk 
Jászberényben, majd Budapesten rövid ideig, de ezzel párhuzamosan a zenei pálya 
is nagyon vonzott bennünket. Az általános iskolát az egykori „gyakorlóban” végeztük. 

Számos fellépés, mozgalmas évek voltak a Bergendy Együttessel
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A jászberényi Tanítóképző Főiskolának volt egy kórusa, abban is énekeltünk, illetve a 
Bakki Katalin karnagy által vezetett énekkarban, a Palotásy János Vegyeskarban és Vasas 
Kórusban is. 

– Az énekkari szereplések jó kiinduló alapot adtak a későbbi zenei pályafutáshoz?

– A klasszikus zene alapjait ezekben a közösségekben, csoportokban kaptuk meg. 
Nagyon sokat adott mindenben, ami a zenével kapcsolatos. Puskás István híres zenész volt 
itt a városban, illetve Szentirmai Szabolcs és a felesége, Kati. Velük is jó ismeretségben 
voltunk. Velük gyakorolgattunk, jól éreztük magunkat, eljártunk a bulikra, összejövetelekre, 
sokat énekeltünk együtt. 

Nagyon tehetségesnek tartottak bennünket. Bakki Kati néni is, mindig abba a szólamba 
rakott minket, ahol éppen szükség volt ránk. Imádtuk betanulni a különböző szólamokat. 
Meghallgattuk és kívülről fújtuk. A régi lemezeket hangosan hallgattuk odahaza. Sokszor 
ránk szólt a család: „Hagyjátok már abba!”. De mi imádtuk ezeket. 

Emlékszem, milyen jókat játszottunk gyermekkorunkban: színpadot „építettünk”, és 
eljátszottuk, hogy épp fellépésen vagyunk. Úgy gondolom, hogy a zene és a színpad, a 
szereplés iránti vágy az emberben már gyermekkorában kialakul. Eldől, hogy van-e ehhez 
affinitása, vagy nincs. A szülőknek hagyni kell, hogy a gyermek kibontakozzon ebben vagy 
bármi másban, amiben tehetségesnek látszik. Korán megmutatkozik a gyerekeknél, hogy 
mihez van talentumuk, és nagyon fontos, hogy legyen mögöttük egy támogató család. 

Az óvónőképzőt Tiszaföldváron végeztük el, ahol többek között pszichológiát és 
pedagógiát is tanultunk. Ezeknek keretében alapvető, lényeges szempontokat tárgyaltunk 
az előzőekben említett témával kapcsolatban. Az ott töltött időszak minden aspektusból 
fontos volt számunkra, de a zenétől akkor sem szakadtunk el. Tiszaföldváron is énekeltünk 
a kórusban Erdős Mihályné Elvira irányításával, megyei és országos versenyeket nyertünk. 
Bármilyen kihívás is volt, tudtunk énekelni duóban, trióban, quartettben, quintettben. A 
versenyen szerzett oklevelek a mai napig megvannak.

– Mit jelent Önnek Jászberény?

– Az otthonomat jelenti. Azt, hogy haza tudok jönni. Ha csak pár órára is, mint pl. egy 
családi születésnapra, mindez hatalmas feltöltődést ad. Nagyon fontos az ember életében, 
hogy hol nőtt fel, hol szocializálódott és miként. Nagyon sok szép emlékem van a városról, 
amelyek kellemesen felidéződnek bennem, amikor itt járok. Fontos a zene kapcsán azt is 
megemlítenem, hogy nagyon jó tanárok terelgettek az úton.

Az általános iskolából is van emlékem. Járt oda másik ikerpár is rajtunk kívül, a Gutai 
ikrek, akik kétpetéjűek voltak. Nagyon jó kapcsolatot ápoltunk velük. Az egyik farsangi 
bálon beöltöztünk az ABBA együttes tagjainak, és zeneszámokat adtunk elő, aminek 
fergeteges sikere volt.

Emlékszem arra is, hogy sokat bicikliztünk, ezért a „biciklis lányoknak” hívtak 
bennünket. Nyáron sokat strandoltunk, aranybarnára süttettük magunkat a napon. Csak 
úgy hívtak bennünket, hogy „a Mészáros ikrek”.
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– A családból foglalkozott valaki zenével?

– A nagymamám szépen énekelt, főleg áriákat, kint a kertben, munka közben. 
Édesapám, Mészáros Árpád a Lehelben énekelt, nagyon jó hangja volt. Emlékszem, 
amikor az Országos Szórakoztatózenei Központba jelentkeztünk, a felvételire Szentirmai 
Szabolcsék készítettek fel. Alig akartuk elhinni, hogy sikerült. A budapesti stúdióba 
heti egy alkalommal jártunk szolfézsra az óvónői munka mellett. Garai Attila volt a 
korrepetitorunk. Minden alkalommal autóval mentünk oda és haza. Bár ekkor még csak 17 
éves voltam, de rendelkeztem jogosítvánnyal. Édesapám nagyon megbízott bennem, mert 
jól, körültekintően és biztonságosan vezettem. 

– Hogyan kerültek az ikertestvérével a Bergendy együttesbe? Hosszú évekig működött 
a zenekar: 1950-ben alakult és 2017-ig voltak fellépéseik.

– Amikor elvégeztük az OSZK tanfolyamát, és sor került a vizsgára, azon a napon 
Bergendy Pista bejött a stúdióba. Jelezte Portik Iván igazgató-dobmesternek, hogy kellene 
neki egy énekes lány. Erre Iván mondta, hogy egyet nem tud adni. Mire Pista megpödörte 
a bajuszát – ami jellegzetes szokása volt –, kicsit elkeseredettnek látszott, hogy nem talált 
az együttesébe énekes lányt. Iván azonban megnyugtatta, hogy egyet nem tud adni, „csak” 
kettőt. Ez a két lány mi voltunk. Igaz, hogy a sikeres vizsga után máshová lett volna 
szerződésünk, de arra nemet mondtunk, és mentünk a Bergendybe énekelni. Ezzel nagy 
álmunk vált valóra. 

Bergendy István nagyon jó zenész volt, akitől sokat lehetett tanulni
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A testvéremmel együtt énekeltünk a Bergendy együttesben. A zenekarban mindig három 
vokalista volt – alt, mezzo, szoprán –, és egy énekes, a Balogh Feri. Bármelyik szólamot 
meg tudtuk oldani a testvéremmel. Cserélődtek a lányok, de a vokalisták bármikor helyt 
tudtak állni. Mindig össze tudtunk csiszolódni, hiszen közös volt a cél. Legalább 50-60 
lány volt, aki megfordult a zenekarban. Volt egyszer egy esemény, ahol a zenekar egykori 
tagjai összejöttek. Élmény volt találkozni valamennyiükkel.

Sok minden felidéződik bennem, ha a zenekarról beszélek. Egyebek között egy 
esztétikai dolog, a súlyprobléma. Amikor kicsit meghíztunk, Pista mindig viccelt, isten 
nyugosztalja, két éve nincs már közöttünk. Tehát mindig azzal viccelt, hogy „kimostuk a 
ruhát és összement?” Igyekeztünk mindig csinosnak lenni, „mutatni” kellett a színpadon. 
Sok külföldi fellépésünk is volt, Finnországba 2-3 éven keresztül turnéztunk. 

Az utóbbi években már egyre kevesebb volt az előadás. Bergendy Pista testvére, Péter 
menedzselte a bulikat, ő szervezte a fellépéseket. Pár éve Jászberénybe is hívtak bennünket 
pótszilveszterre, ahol úgynevezett „EXALON” bulit szerveztünk a Bergendy tagokból. 
Olyan sikere lett, hogy még további produkcióra is felkértek. Bakki Kati nénit is meghívtam, 
olyan jó érzés volt, hogy megtisztelt jelenlétével. 

Életem legjobb időszaka volt a Bergendyben énekelni. Rengeteget lehetett tanulni, pl. 
improvizálni kottából, sok lehetőség volt erre is. Pista nagyon jó mester volt. ő hangszerelte a 
dalokat, készítette a partitúrákat (felosztás, zenei szakszó). A dobnak külön partitúrája volt. ő 
írta a szólamokat is, de volt olyan, hogy együtt találtuk ki a zenekaron belül más kollégákkal. 

Nagyon szép évek voltak. A legjobb élmények ekkor születtek. Minden hétvégén buli 
volt, pénteken és szombaton, országszerte. A külföldi turnék, road-ok, közös kártyapartik, 
megannyi sok élmény. Mindenkinek volt beceneve, művészneve. Az egyik zenekari tagot 
Pici pipinek hívtuk. Előfordult, hogy 5-6 hetet is kint voltunk egy-egy országban, városban. 
őszült a haja, ezért vettünk festéket, de az eredmény nevetséges volt. Teljesen más színű lett 
a haja, mint amilyet szeretett volna. Még a bajszát is be kellett festenem, zöldes színt kapott. 
Ezért a koncerten szalmakalapot kellett viselnie. Ezen is jókat derülök, ha eszembe jut.

Berényben is volt egy nagy fellépésünk 1990-ben. Olyan megható volt a régi tanárokkal 
találkozni. Büszkék voltak ránk. Jászapátira is hívtak minket. Öröm, hogy innen, ebből a kis 
városból milyen sokra vittük, akár Rékasi Károly színművész, vagy Rubint Réka fitneszedző.

– Ezek szerint nagyon intenzív életet, időszakot éltek a „bergendy-s évek alatt”. Más 
munkát nem is tudtak végezni emellett?

– Egyáltalán nem, nagyon fárasztó volt, sok bulival. Más munkát nem tudtunk vállalni 
csak a zenekarit, de ezt máshogyan nem is lehetett volna végezni, teljes embert kívánt. Ezért 
óvónőként sem dolgoztunk túl sokáig. El kellett dönteni, hogy a zene vagy más munka! Az 
együttesben a táncpróbán keresztül minden volt, komolyan kellett venni.

– Milyennek látta a Bergendy Együttes vezetőjét, Bergendy Istvánt? 
Milyen ember volt Ő?

– Nagyon jó zenész volt, remek dalokat írt, partitúrákat, hangszerelte is a dalokat. Sok 
előadóművész neki köszönheti, hogy nagyívű pályát futott be, felkarolta őket. 
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Sok tehetséget nevelt ki. Pl. Janza Kata és még sokan mások is, akik a zenekarban 
énekeltek, gondozta tehetségüket. Demjén „Rózsi” is nála kezdett, a Bergendy-ben. 

Pistától csak tanulni lehetett. Olyan zenei képzettséget, zenei alapot kaptak, amit 
kiválóan tudtak hasznosítani a további karrierjük során. 

Emberileg is nagyszerű volt. Sok próbát az otthonában rendezett meg, ott fogadott 
bennünket, nagyon barátságos, rendkívüli szociális érzékenységgel megáldott ember volt. 
Sokat poénkodott, viccelődött. Ha nem evett, akkor morcos volt. Jó humora volt. 

Persze neki is, mint mindenki másnak voltak rosszabb napjai, amikor a hangulata is 
változott, de alapvetően ő és a felesége, Jutka is nagyon kellemes társaság, jó embereknek 
tartották őket. Sokszor azt sem tudták mivel kínáljanak meg, amikor náluk voltunk, remek 
vendéglátók voltak. Pista ezen kívül korrekt, rendes ember volt. Nagyon kedveltem. 

Ki tudott alakítani magának a „Bergendy-ben” egyfajta komolyságot, tekintélyt, amivel 
nagyon jól tudott bánni, meg tudta ezt tartani. Soha nem alkoholizált például, nagyon 
visszafogott volt. Szeretett viszont teázni, a zöld tea volt a kedvence. 

Volt egyszer egy olyan sztorink, hogy az Andrássy úton be kellett mennem egy helyre, 
az egyik zenészhez, átvenni tőle valamit. Pista várt rám az autóban legalább egy órahosszat: 
mikor visszamentem, azt mondta ez volt az utolsó alkalom, hogy várt rám.

A fellépésekre autókkal utaztunk együtt, mindig megbeszéltük, ki-kivel megy. 
Én általában Pistával utaztam. Az egésznek remek hangulata volt. Az utazásoknak, a 
fellépéseknek, a turnéknak. 

Az öccse viszont az ő ellentéte volt sok mindenben, sokat hülyültek, de veszekedtek is 
egymással. 

A zenekarban a vokalista lányok mindig elegánsak, csinosak voltak.
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Sok elimserést, versenyt nyertek annak idején a Mészáros-ikrek
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Pista olyan név volt a szakmában, ami párját ritkítja. 
Zeneileg ő nálam prémium kategória, sokat kaptunk tőle, tanultunk, ismert név volt a 

szakmában. 
Életem egyik legszebb időszaka volt a Bergendy-ben énekelni. Sosem fogom elfelejteni, 

mindig jó szívvel emlékezem rá.
 
– Meddig énekelt vokalistaként az zenekarban?

– 1988-tól 92-ig voltam az együttes tagja. A húgom már korábban kilépett. Svájcba 
ment férjhez, így előbb elhagyta a zenekart, mint én. Egy „Bergendy-bulin” ismerkedett 
meg a párjával. Pista könyörgött az apunak, hogy a testvérem ne hagyja ott az együttest. 
Duóban szeretett volna minket előtérbe helyezni. Apu viszont mondta, ha szerelmes a 
lány, nem tud vele mit kezdeni, nem mondhatja, hogy maradjon. A húgom Svájcban élt, de 
hazaköltöztek a fővárosba. Nemrég voltak itthon, van egy lánya és egy unokája.

– Szoktak még együtt énekelni a testvérével?

– Együtt ma már nemigen lépünk fel. Én szoktam elfogadni felkéréseket, van több 
zenekari felállás – igény szerint. Sok előadóval megismerkedtünk. Fenyő Miklóssal is régi 
a kapcsolatunk, összejárunk alkalmanként, épp most szervezek nálunk egy teraszos bulit, 
táncosok is lesznek, beszélgetünk, sztorizgatunk, jól érezzük magunkat.

Félszavakból is értjük a művésztársakkal egymást. Például énekesnél mit jelent az, 
hogy fejhang, vagy mit jelent az, hogy transzponálni, vagyis egyik hangnemből a másikba 
átírni egy dalt, mi a wamp, fade out, milyen volt a frazilja stb. Sok tehetségkutató műsort 
nézek, amelyekből mindez rögtön kiderül, ahogy a fellépő elkezd énekelni. Már látni, 
hallani, hogy kinek van tehetsége és kinek kevésbé.

– A „pörgős” évek után hogyan alakult az élete? 

– Miután a testvérem elhagyta az együttest, utána én még két évet maradtam. A lányok 
állandóan cserélődtek, az énekes Balogh Feri is elment a zenekarból. Demeter Gyuri kísért 
el minket a második finn turnénkra. 

Kezdett egy idő után unalmas lenni, ahogyan a lányok váltották egymást a zenekarban. 
Fárasztó volt a szólamokat újból betanítani, táncpróbákra járni. Belefásultam. Lehet, 
hogy megbántam utána, de akkor jó döntésnek tűnt. Bergendy-s bulikra utána is szívesen 
mentem, hiszen a Bergendyből sosem elég.  

A mai napig szívesen nézek régi videofelvételeket. Mindig felfedezek benne valami 
újat, és ez feltölt. Számos emlék felidéződik, érzelmileg még mindig sokat kapok ezektől. 
Ahogyan telnek az évek, szívesen elmélázom az emlékeken. Nagyon értékesek számomra, 
hagyom, hogy hassanak rám. Remek időszak volt. Ezt az élményt soha senki nem veszi 
el tőlem. Emberileg és zeneileg is sokat adott. Mintha egy nagy család lettünk volna. 
Finnországban is egymásra voltunk utalva. 

Utána úgy döntöttem, hogy elmegyek egy másik zenekarral, akik hajón dolgoztak. 
Görögországot jártuk. 9-10 hónap utazás, aztán újra itthon. Görög férjem lett, gyermekünk 
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nem született. Az életünk kissé ellentmondásosan alakult, nem tudtuk igazán eldönteni, 
melyik országban szeretnénk letelepedni, Görögországban vagy idehaza. Nekem hiányzott 
a haza, az itteni miliő, azok a dolgok, amelyek itt körbevettek. Annak idején a Nők Lapjában 
is megjelent egy cikk rólam. Végül hazajöttem Magyarországra, a fővárosba. Mindössze 
néhány évet töltöttünk Görögországban. 

A testvérem, Ági is nagyon hiányzott. Olyan ez, amikor keres az ember valamit, de 
igazán nem tudja, hogy mit, csak azt érzi nincs nyugalma. A művészemberek egyébként is 
máshogy élnek, gondolkoznak. Itthon azután megtaláltam, amit a lelkem mélyén kerestem: 
a nyugalmat. A bástyát, a szigetet, a biztonságot. Jászberényben is, ahogy megyek az 
autóval és nézem az utcákat, szinte mindegyikről eszembe jut valami szép emlék, emberek, 
akikhez kötődtem valamikor. Ez ad igazán töltést. 

– Hogyan telnek a mindennapok?

– Az idei év februárja-márciusa nagyon nehéz volt. Édesapánkat (Mészáros Árpád) 
elveszítettük. Családi rendezvényeink vannak, ott találkozom az ikertestvéremmel, és van 
még egy húgunk is, Ildikó. ő és családja Németországban élnek. Tartjuk a kapcsolatot, épp 
most látogat haza. 

Hálás vagyok mindenért, amit átéltem, hisz minden okkal történik. A mának kell örülni, 
a mindennapoknak. Nem a múlttal kell foglalkozni és nem a jövővel. Az emberek nem 
mindig tudnak a jelenre fókuszálni. Arra, amiben vannak. Úgy sem az lesz, amit az ember 
eltervez, hanem az, amit az Isten végez. Örülni kell minden pillanatnak. Szeretetben… Én 
így élek a mindennapokban…


